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رویدادها
انتشارات شهید کاظمی منتشر کرد

»سه شهید«؛ روایت داوودآبادی از 
شهیدان اندرزگو، رجایی و طیب

کتاب »سه ش��هید« تازه تری��ن اثر حمید 
داوودآب��ادی ب��ا محوریت ش��هیدان اندرزگو، 
رجایی و طیب حاج رضایی از س��وی انتشارات 
شهید کاظمی روانه بازار کتاب شد. به گزارش 
فارس، تازه ترین اثر حمید داوودآبادی با عنوان 
»سه شهید« از سوی نشر شهید کاظمی روانه 
بازار کتاب ش��د. در این اثر گفت وگویی صریح 
و منتشر نشده با خانواده این 3 شهید شاخص 
انقلاب منتش��ر ش��ده و نکاتی را پیرامون این 
شخصیت های انقلاب اس��لامی بیان کرده اند. 
کتاب »سه شهید« به قلم حمید داوودآبادی از 
سوی انتشارات شهید کاظمی در 232 صفحه 

روانه بازار کتاب شده است.

مسعود ده نمکی در مراسم رونمایی
از  مستند »پرونده ناتمام«:

فیلمنامه »نفوذی ها« را رها کردم
مسعود ده نمکی گفت: فیلم پرونده ناتمام 
عصبانی کننده است، زیرا تصمیم سازی جریان 
نفوذ را به درس��تی نشان می دهد و باید منتظر 
 فعالی��ت جری��ان نفوذ در س��ال ۹۸ باش��یم.

ب��ه گزارش فارس، نشس��ت رونمای��ی از فیلم 
مستند »پرونده ناتمام« ساخته جواد موگویی 
با حض��ور حمی��د روحانی مدیرعام��ل بنیاد 
تاریخ پژوهی انقلاب اسلامی، مسعود ده نمکی 
کارگ��ردان، حمید ترقی عض��و حزب مؤتلفه 
اسلامی و حس��ن عباسی کارشناس فرهنگی 
در تالار س��وره برگزار ش��د. در ابتدای نشست 
پس از نمایش فیلم، مس��عود ده نمکی به کار 
س��خت تاریخ پژوهی در ح��وزه تاریخ معاصر 
اش��اره کرد و گفت: ارائه تصویر از تاریخ معاصر 
انقلاب اس��لامی در دهه 60 کار بسیار سختی 
اس��ت، همان طور که دیدید بسیاری از افرادی 
که در پرونده ش��هیدان باهنر و رجایی فعالیت 
می کردند، هیچ یک امروز در میان ما نیستند؛ 
یا ش��هید ش��دند یا به نوعی آنها را به شهادت 
رساندند. من توصیه کردم به آقای موگویی که 
این کار را انجام ندهد، البته خودم فیلمنامه ای با 
نام نفوذی ها را آماده می کردم، اما چون جانم را 
دوست داشتم، آن را رها کردم. در این نشست 
حسن عباسی، کارشناس فرهنگی درباره ورود 
مستندسازان به حوزه تاریخ نگاری گفت: امروز 
مق��الات و نظری��ات در ح��وزه تاریخ نگاری به 
صورت مستند ارائه می شود و »پرونده ناتمام« 

حضور جوانان انقلابی در این عرصه است. 

مهدی صباغ زاده:
جشنواره » چهل چراغ« سبب ایجاد 

نگاه نزد فیلمسازان می شود

عضو هیات انتخاب جش��نواره مردمی فیلم 
و عکس »چهل چراغ« اب��راز امیدواری کرد این 
جشنواره س��بب ایجاد نگاه عمیق تر فیلمسازان 
جوان شود. به گزارش تسنیم، مهدی صباغ زاده 
عضو هیات انتخاب جشنواره مردمی فیلم و عکس 
»چهل چراغ« با موضوع امام حس��ین)ع( درباره 
سطح کمی و کیفی آثار رسیده به دبیرخانه این 
جشنواره، گفت: با توجه به اینکه نخستین دوره 
جش��نواره اس��ت و هنوز جای کار بسیاری برای 
تجربه اندوزی وجود دارد، شاهد آثار قابل توجهی 
به لحاظ کمی و کیفی بودیم و فیلمسازانی جوان 
در حد توان خود توانس��تند آث��اری را تهیه و به 
دبیرخانه جشنواره ارسال کنند و ما هم از میان 
آنها سعی کردیم بهترین ها را برای گزینش نهایی 
و اکران در جش��نواره انتخاب کنیم. در مجموع 

می توان جشنواره را مناسب دید. 

اعلام جزئیاتی از یادواره سالگرد 
شهدای قرآنی فاجعه منا

مدیر دارالقرآن بس��یج کش��ور از اجرای ۱2 
برنامه توس��ط نهاد های مختلف قرآنی در اولین 
س��الگرد فاجعه منا خبر داد. به گزارش فارس، 
رحیم قربانی، مدیر دارالقرآن بسیج کشور در این 
باره گفت: مراسم سالگرد شهدای قرآنی فاجعه 
منا روز ۱6 ش��هریور ماه در س��الن همایش های 
سازمان حج و زیارت برگزار می شود، همچنین 
خانواده های شهدای منا روز ۱7 شهریور به دیدار 
مقام معظم رهبری می روند. وی افزود: برگزاری 
نمایش��گاهی از آثار هنری مرتبط با فاجعه منا، 
اجرای س��رود و تواشیح، انتشار ویژه نامه، برنامه 
کوهن��وردی جامعه قرآنی، پخ��ش تلاوت های 
ش��هدای منا در اوقات اذان گاهی و دیگر اوقات 
از صداوس��یما و پخش فراز های تلاوت شهدای 
قرآن��ی منا از جمله کار های تدارک دیده ش��ده 
برای سالگرد فاجعه منا اس��ت. وی افزود: یکی 
دیگر از برنامه های سالگرد فاجعه منا ساخت 7 

مستند برای شهیدان  منا است.

ساخت سریال »شاهچراغ« 
توسط میرباقری در روستاهای فارس

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر شیراز گفت: س��ریال فاخر احمد 
بن موس��ی ش��اهچراغ)ع( به کارگردانی داوود 
میرباق��ری در یکی از روس��تاهای فارس تولید 
می ش��ود. به گزارش فارس، محمدرضا هاجری 
عص��ر دیروز در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: 
 برآورد اولیه هزینه ساخت این سریال که حدود

4 س��ال زمان نیاز دارد 27 میلیارد تومان است. 
وی افزود: برای س��اخت این سریال تاریخی 24 
قس��متی صحبت های اولیه با آق��ای میرباقری 
انجام شد و دانشنامه مورد نیاز فیلمنامه توسط 
دانشکده حدیث به ریاس��ت آیت الله ری شهری 
تدوین خواهد شد. هاجری ادامه داد: برای ساخت 
این س��ریال با توجه به اقلیم استان فارس مقرر 
شده فیلمبرداری در روس��تاهای اطراف شیراز 
انجام شود و در این راستا حساب مشترکی به نام 
شهرداری، صداوسیما و تولیت آستان باز می شود 
و مبال��غ اولیه ش��روع کار را ش��هرداری تامین 
می کند و مابقی مبلغ با مش��ارکت صداوسیما و 

تولیت شاهچراغ)ع( تامین خواهد شد.

»یه حبه نقد« 
در شبکه کودک و نوجوان

دبیر گروه نوجوان ش��بکه کودک و نوجوان 
درباره برنامه ای ک��ه در حوزه نقد فیلم در حال 
تولید اس��ت، عنوان کرد ک��ه این مجموعه »یه 
حبه نقد« نام دارد و احتمالا از مهرماه پخش آن 
آغاز شود. به گزارش مهر، سینا معتضدی درباره 
برنامه ای که قرار اس��ت در گروه نوجوان شبکه 
کودک و نوجوان برای نقد آثار س��ینمایی روی 
آنتن برود، گفت: برنامه »یه حبه نقد« هم اکنون 
در این ش��بکه در حال تولید اس��ت و همزمان 
تدوین می ش��ود تا به پخش برسد. معتضدی با 
اشاره به زمان پخش برنامه اعلام کرد: مدت زمان 
هر قس��مت از برنامه »یه حب��ه نقد« حدود 40 
دقیقه است و ما سعی می کنیم از مهرماه پخش 
آن آغاز شود. فصل اول حدود 26 قسمت است 
که ۱3 قسمت به دختران نوجوان و ۱3 قسمت 

به پسران اختصاص دارد.

»علی البدل« مقدم به آخر خط رسید
ضبط س��ریال »علی البدل« ب��ه کارگردانی 
سیروس مقدم و تهیه کنندگی الهام غفوری در 
شرایطی در روس��تای ورکانه به پایان رسید که 
مهدی فقیه بازیگر روز پایانی این سریال بود. به 
گزارش فارس، آخرین ساخته مقدم در روستاهای 
اشتران، ورکانه و شورین و در خانه خان ها، حمام 
و کوچه باغ ه��ای قدیمی حوالی اس��تان همدان 
ضبط ش��ده است.  »علی البدل« در ۱5 قسمت 
طراحی ش��ده و تدوی��ن و صداگذاری آن نیز به 
ص��ورت همزمان توس��ط خش��ایار موحدیان و 

سیدمحمودرضا موسوی نژاد انجام می شود. 

تجلیل از چهره های سینمایی 
در جشنواره فیلم مقاومت

در چهارمی��ن جش��نواره بین المللی فیلم 
مقاومت از 5 چهره س��ینمایی تجلیل به عمل 
می آید. به گزارش تسنیم، شورای سیاست گذاری 
چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت 
در نظر دارد همچون ادوار پیش��ین بزرگداشت 
چهره های مؤثر در حوزه های مختلف سینمای 
مقاوم��ت را برپا کند. عزی��زالله حمیدنژاد، نادر 
طالب زاده، جعفر دهقان، محمدرضا شرف الدین 
و اصغ��ر بختی��اری 5 هنرمندی هس��تند که 
جش��نواره مقاومت در نظر دارد در این دوره از 
آنها تجلیل کن��د.  این بخش با هدف تقدیر از 
چهره های تأثیرگذار و ماندگار حوزه س��ینمای 
مقاومت، پاسداش��ت خدم��ات و خلاقیت های 
اثرگذار و ارائه الگوهایی صحیح به علاقه مندان 

این نوع سینما تعریف شده است.

»ساچویی فراری از قصر«
 به شبکه 3 می آید

سریال خارجی »ساچویی فراری از قصر« از 
شنبه ۱3 شهریورماه ساعت 20:45 از شبکه 3 
سیما به پخش می رسد. به گزارش فارس، این 
س��ریال تاریخی- کره ای، داستان یک پزشک 
قصر را در زمان سلطنت شاه »این جونگ« در 
دوران جوسان روایت می کند که قصد مداوای 
دخت��ر بیمار خود را دارد. او درگیر توطئه ترور 
ولیعهد با س��م ش��ده و به یک فراری تبدیل و 
مجبور می ش��ود ب��رای نجات زندگ��ی خود و 
دخترش مبارزه کند. این مجموعه از شنبه ۱3 
شهریورماه هرشب س��اعت 20:45 از شبکه 3 
سیما پخش خواهد شد و بازپخش این مجموعه 
روز بعد س��اعت۱:30 بامداد، ۱0:45 و ۱4:30 

خواهد بود.

مرتضی اسماعیل دوس�ت: هنر می تواند 
فرصتی برای یافتن جهان بینی برای آدمی 
باشد و احسان عبدی پور، فیلمساز جوان و 
بی ریای سینمای ایران به دنبال این جنس 
نگاه است. فیلمساز جوان بوشهری که با 
فیلم »تنهای تنهای تنها« خودی نش��ان 
داده بود، می گوید همچنان س��نتی باقی 
مانده و عشق به وطن و دیارش را هنوز و 
در میان هیاهوی جهان مدرن حفظ کرده 
است. به بهانه پخش مجموعه تلویزیونی 
»چ��رخ فل��ک« و  به پیش��واز فیلم های 
»پاپ« و »تیک آف« این فیلمساز که در 
صف اکران قرار دارند، گفت وگویی متفاوت 
ب��ا احس��ان عبدی پور داش��تم که پیش 

روی تان قرار دارد.
***

   از مجموعه »چرخ فلک« شروع کنیم 
ک�ه اج�رای چن�د اپی�زودش را برعهده 

داشتی.
من تنها 2 اپیزود »عالیه« و »هستی« این سریال 
را کار کردم و حقیقتش ناخواس��ته وارد این پروژه 
ش��دم. در واقع دوستم که مجری طرح این سریال 
اس��ت و قبلا دس��تیارم بوده به من زنگ زد و برای 
همکاری دعوتم کرد. من برای پاس��خ منفی دادن 
از پش��ت تلفن رودربایستی کردم و رفتم آنجا تا از 
نزدیک به او بگویم تمایلی برای کار ندارم که نشد. 
در کل ب��رای کمک به رفیقم رفته بودم و برنامه ای 
برای این س��ریال نداشتم. بعد از اینکه وارد چرخه 
ساخت شدم، متوجه شدم محدودیت های خاصی 
در تلویزی��ون وج��ود دارد. مثلا نمی دانس��تم که 
نمی توان گرفتن عکس س��لفی را در سریال نشان 
داد! البته مشکل من در تلویزیون با مدیران رده  بالا 
نیست بلکه با آن ناظر پخشی مشکل دارم که نگاهی 

کاملا اداری به اثر دارد.
 در »چرخ فلک« بیشتر به دنبال چه نگاهی بودید؟

»چرخ فلک« در همه اپیزودهای خود به دنبال 
انتقال نیکی در جامعه بوده اس��ت. آدم هایی کاملا 
خاکستری که قهرمانان عجیب و غریبی نیستند اما 
به اندازه توان خود س��عی می کنند به مردم کمک 

کنند.
 ش�ما از جمله فیلمسازانی هس�تید که با وجود 
اینک�ه اولین گام فیلمس�ازی را با موفقیت پش�ت 
سر گذاشتید، سال ها پشت خط مجوز برای 2 فیلم 
سینمایی تان منتظر ماندید! چه دلایل منطقی برای 

این مساله می توان یافت؟! 
واقعا نمی توانم در این باره به یقین چیزی بگویم. 
از طرفی مسؤولان سینمایی در ظاهر خیلی با من 
خوب رفتار می کنند. مثلا حبیب احمدزاده واسطه 
شد و مرا پیش آقای ایوبی در جایی خارج از دفترش 
برد ت��ا درباره فیلم »پاپ« بالاخ��ره پروانه نمایش 
بگیریم و اخیرا این کار با اعمال اصلاحیه هایی صادر 
ش��د. ببین، این را به طور کلی بگویم که مدیریت 

فرهنگی ما به شکل استصوابی اداره می شود. 
 درباره این نوع مدیریت بیشتر توضیح بدهید.

متاسفانه من باید بتوانم مسلمان و ایرانی بودنم را 
به برخی نشان دهم تا متوجه شوند من هم دلم برای 
برخی مسائل می س��وزد. من دغدغه دارم اما شیوه 
مدیریتی فرهنگ با تفکر من فرق دارد و چالش هایی 
به وجود می آورد. این مساله در تلویزیون هم برایم 
پیش آمد. البته مدیران ارشد سازمان بهتر هستند 
اما در رده های پایین به دلیل عدم آش��نایی با روح 
قوانین، یکسری اعمال سلیقه های ناجوری می شود.

 برخی فیلمسازان در برخی دوره ها جزو خودی ها 
محسوب می شوند! احسان عبدی پور هنوز نتوانسته 

در این دوران در گردونه خودی ها به حساب آید؟
اگر من جزو خودی ها محس��وب نمی شوم که 
جای خوشحالی دارد، چرا که خودی ها هر 4 سال 
تغییر می کنند. وظیفه من همراهی و تشویق کردن 
دولت ها نیس��ت، افراد و تریبون های زیادی در این 
زمینه وجود دارند. وظیفه من در بهترین حالت این 
است که بتوانم نگاه جدیدی را در آثارم نشان دهم. 
با توجه به اینکه من ریشه ای مذهبی دارم و خیلی 
عاشق سرزمینم هس��تم یا به عبارتی بهتر خیلی 
بوشهردوست هستم، دنبال مسائل مهم تری هستم 
و شرایط دولت ها برایم فرقی ندارد و سعی می کنم 

راه خودم را بروم.
 چالشی که با مدیران سینمایی داشته ای، در این 
دولت بیشتر بروز یافته یا اینکه در گذشته هم پیش 

آمده است؟
به طور کلی بای��د بگویم در حوزه فرهنگ نگاه 
مش��خص و هدفمن��دی وجود ن��دارد و همه چیز 
س��لیقه ای و باری به هر جهت اس��ت. به هر حال 
در دوره های مختلف ش��رایطی برای��م پیش آمده 
اس��ت. برای فیلم »پاپ« در دوره آقای ش��مقدری 
اقدام کردیم و بع��د به تغییر و تحولات خورد. بعد 
ه��م به دلیل اصلاحیه هایی که برای فیلم به وجود 
آمد، بیش از یک سال روند ممیزی اش طول کشید 
و تازه 2 ماه اس��ت با اعمال ۱5 اصلاحیه توانستیم 
پروانه نمایش بگیریم و »آه  ای عبدالحلیم« که نام 
جدیدش »تیک آف« ش��ده هم کمت��ر از یک ماه 

می شود که پروانه گرفته است. 
 حالا این سوال را می توانم بپرسم که آقای احسان 
عبدی پور! ش�ما به لحاظ نوع مواجهه با س�وژه ها، 
فیلمس�از رادیکالی به ش�مار می روید که اینگونه 

آثارتان دچار مشکل می شود؟!
اصولا اگر بخواهیم درباره آثار سینمایی موضع 
بگیریم، می توان هر نوع ایرادی به آنها گرفت. با این 
حال من فکر می کنم فیلمی مانند »تیک آف« اگر 
درست دیده می شد، حرف های خوبی برای سینما 
داشت و به جوانان پیشنهاد تلاش جهت موفقیت 
می داد. من با س��اخت اینگونه فیلم ها می خواهم با 
بی تفاوت��ی و رخوت و بیم��اری برخی افراد جامعه 
مب��ارزه کنم اما تصورات دیگری می ش��ود و از این 
جهت با برخی مواضع مدیران فرهنگی به طور کلی 
مشکل دارم. البته این را هم می دانم که هر کجای 

دنیا خط و خطوط مشخصی وجود دارد.
 م�ا درباره وج�ود خط�وط لازم اخلاق�ی در آثار 
س�ینمایی هم عقیده ایم و منظورمان نوع مواجهه 

سلیقه ای است.
بله! سلیقه های شخصی بویژه درباره موضوعات 
اجتماعی در س��ینمای ایران خیلی زیاد است. ما از 
بس��یاری از المان های درام پردازی در کشورمان به 
دلایلی نامش��خص محروم هس��تیم و با این وجود 
آثار درام پردازانه بس��یار ارزنده ای هم نوشته و اجرا 
می ش��ود. من فکر می کنم س��ینما و تلویزیون ما 
در برخی زمینه ها خیلی با ترس مواجه می ش��وند. 
برای فیلم »تنهای تنهای تنها« هم مرا خواس��تند 
و گفتن��د باید ۱2 دقیق��ه از فیلم را حذف کنم که 
مقاومت ک��ردم و گفتم اگر جا ب��رای این فیلم در 
س��ینمای ایران کم است پس من باید فکر دیگری 
کن��م! اولین فیلمی که در س��ن خیل��ی کم برای 
تلویزیون ساختم، »افسانه ۹۸« نام داشت که درباره 

جام جهانی فوتبال بود اما ده ها 
مصداق غیرفرهنگی به این اثر 
چسباندند! مثلا می گفتند چرا 
درباره تیم ایتالیا در تلویزیون 
صحبت کردید! فیل��م مرا در 
ابتدا چن��دان تحویل نگرفتند 
و گفتند جوانی بوشهری یک 
چیزی ساخته اس��ت اما بعدا 
که فیلم را تماشا کردند حتی 
ب��ا پیک برای جش��نواره فجر 
رس��اندند و جایزه هم گرفت. 
برخ��ی  بگوی��م  می خواه��م 
برخوردها اصلا مبنای درستی 

ندارد.
 شما در فیلم »تنهای تنهای 
تنها« نشان دادید جدا از ضعف 
یا ق�وت اث�ر نگاهی انس�انی 

به مس�ائل پیرامون دارید. با این وج�ود چرا هنوز 
س�ختگیری های خارج از عرف نس�بت به آثارتان 

می شود؟!
برای فیلم »تی��ک آف« که اوضاع خاصی پیش 
آمد. این فیلم درباره تعدادی جوان اروپایی است که 
خیلی دلی برای کمک به مردمان فلسطین به آنجا 
می روند و بعدها دختر خارجی دچار آس��یب هایی 
می ش��ود و معلول از آنج��ا بازمی گ��ردد. من فکر 
می کردم با س��اخت این فیلم می توانم به ش��کلی 
سینمایی پاس��خ برخی افراد را بدهم که می گویند 
چرا به کشورهایی مانند فلسطین کمک می کنیم؟ 
در واقع دختر زیبا و مرفه اروپایی را نش��ان دادم که 
چگونه خودخواسته رفته و به مردم فلسطین کمک 
می کند. آن خارج��ی درک کرده که ملتی مظلوم 
و بدون س��رپناه وجود دارد که مورد ظلم و س��تم 
گروهی قرار گرفته است اما در بخش نظارتی به من 
گفتند تو می خواهی با این کار نشان دهی اروپایی ها 

دلشان برای فلسطینی ها می سوزد؟!
 نقش سیاست را در فرهنگ چگونه می بینی و به 

نظرت اصلا قابل توجیه است؟
من فیلمس��ازم و نمی خواهم ب��ا فیلمم معادله 
سیاس��ی حل کنم. من با نگاهی انسانی می خواهم 

تصویری از آدم هایی نش��ان دهم که فرق مظلوم و 
ظالم را می دانند. مسائل انسانی که مرز نمی شناسد. 
من در فیلم »تیک آف« به دنبال مدل های تازه تری 
برای معرفی الگ��و برای جوانان ب��ودم. نگرانی ام از 
این اس��ت که چرا من اجازه ندارم اینگونه مس��ائل 
را براحتی در فیلم هایم نش��ان ده��م. با »پاپ« آن 
گونه برخورد و از جشنواره حذف شد و دیگر نادیده 
گرفتن فیلم »آه  ای عبدالحلیم« یا »تیک آف« واقعا 
برایم هضم نشدنی بود. من در این فیلم ها به دنبال 
نشان دادن الگویی برای جوانان جامعه بودم و اینکه 
عن��وان کنم چگونه می توان در راهی درس��ت گام 
برداشت. من فکر می کنم این فیلم ها می تواند خیلی 
برای جامعه کارآمد باشد اما به آثار نگاهی سیاسی 
و سلیقه ای می ش��ود. خیلی دلم سوخت که کلی 
اصلاحیه به این فیلم ها خورد و شرایطی دیگری را 
موجب شد. من فکر کردم با ساخت اینگونه فیلم ها 
رس��الت والایی را انجام می دهم اما با انواع ممیزی 

نشد که حرف من خیلی واضح گفته شود. 
 2 فیلمی که بتازگ�ی مجوز گرفته اند، نمی توانند 

همان نگاهی که دنبالش بودید را منعکس کنند؟
تغییراتی کردند و چیز دیگری شدند اما باز هم 
دوستشان دارم و امیدوارم مردم با آنها رفیق باشند. 
فیلم »تیک آف« علیه خمودگی است و برای افرادی 
که هیچ آرمانی ندارند خیلی کاربرد دارد. وقتی فیلم 
تمام می ش��ود یک س��فر درونی برای کاراکترها و 

مخاطب شکل می گیرد.
 تا چه حد نقش مخاطب را هنگام نگارش فیلمنامه 

و اجرای اثر در نظر می گیرید؟
م��ن برای مخاط��ب فیلم می س��ازم و به نظرم 
آث��اری که س��اختم می تواند با قش��رهای مختلف 
ارتب��اط برقرار کن��د اما ما در همین س��ینما افراد 
پیشکس��وت و مطرحی را می بینیم که فیلمشان 
حتی نمی تواند هزینه تدارکات 
و غذای عوامل س��ر صحنه را 
هم تامین کن��د! آدم هایی که 
افتتاحیه فرش  برای مراس��م 
قرمز پهن می کنن��د و هزینه 
همان مراس��می که می گیرند 
به اندازه س��اخت ی��ک فیلم 
مستقل است. شما فکر کنید 
که چ��ه فیلمی می توانس��ت 
درباره مردم فلسطین از طریق 
رابطه عاشقانه یک پسر ایرانی و 
یک دختر ایتالیایی بازگو شود 
ک��ه من در »تی��ک آف« آن را 

نشان دادم.
 »تنهای تنهای تنها« قصه ای 
انس�انی را در بس�تر اتفاق�ی 
سیاس�ی بازگو می کن�د. حالا 

شما فیلمسازی سیاسی هستی؟
من اصلا حواسم به سیاست نیست. در »تنهای 
تنهای تنها« حواسم به آدم هاست. همیشه حواسم 
به انسان بوده اس��ت. من اگر مثلا پاریس بروم، در 
فرصت محدودی که دارم به جای گردش و رفتن به 
برج ایفل سراغ راننده تاکسی می روم و همه زمانی 
که دارم را ب��ا او طی می کنم. برای من آدم ها مهم 
هستند و هیچ مرز دیگری نمی شناسم. من با اینکه 
آثار س��ینمایی باید س��ازگار با نگاه مدیران باشند، 
مخالف هس��تم و این تعریف با ذات هنر سازگاری 
ندارد. فیلمس��از به دنبال نقد جامعه خود است و با 
همه سختی ها دارد کارش را انجام می دهد اما برخی 

مدیران دنبال هوادار سیاسی هستند! 
 قصه های تان مرز نمی شناسد و این نشان می دهد 

ذهن فراگستری دارید.
بله! برای برخی فیلم های��م اگر زیرنویس انجام 
ش��ود می توانند در هر کش��وری و با هر مخاطبی 
ارتباط برقرار کنند. من فیلم ویدئویی جنگی با نام 
»همسنگار« ساختم که در جش��نواره فجر جایزه 
گرفت. این فیل��م درباره حصر خرمش��هر و کاملا 
متفاوت است. فیلمنامه ای هم با نام »کمپانی« درباره 
ملی شدن صنعت نفت نوشتم که در حال پیش تولید 

است. البته درباره همه فیلم هایم با بغض 
صحبت می کنم. مثلا نگاهی انسانی که 
در فیلم »پاپ« داشته ام، با ممیزی هایی 
مواجه شد. یکی از اپیزودهای این فیلم 
درباره پسری اس��ت که نامزدش همراه 
ب��ا تیم قایقرانی به خارج رفت و ماندگار 
ش��د. پس��ر با همه وجود از طریق شنا 
ک��ردن می خواهد خود را به عش��قش 
برس��اند و س��رانجام به نگاهی متفاوت 
می رس��د. یکی دیگر از اپیزودها درباره 
یکی از دانشجویان است که کاپیتان تیم 
روباتیک است و دچار مشکلاتی شده و 
تیم شان قرار است به مکزیک اعزام شود. 
در این اپیزودها نگاهی کاملا انس��انی به 
آدم ها داش��ته ام. در واق��ع می خواهم با 
فیلم هایم، تصویر مناسبی از ایران نشان 
دهم. حالا هم می خواهم سریالی بسازم 
که خیلی دوستش دارم و انگیزه ام برای 

ساختش زیاد است.
 داستان و موضوع این سریال درباره چیست؟

بالاتر از پ��ارک وی، مجتمعی وج��ود دارد که 
س��الانه چند هزار دختر و پسر با انگیزه یاد گرفتن 
زبان و ادبیات فارسی به آنجا رفته و ثبت نام می کنند. 
آنها در ایران زندگی می کنند و زندگی های عجیب و 
غریبی دارند که می تواند برای مخاطب ایرانی جالب 
باش��د. من این نوع مهاجرت را برای ساخت سریال 
دستمایه داستانی قرار دادم که »گرانباری« نام دارد. 
در این سریال می خواهم ارزش های زندگی در ایران 
و فرهنگ غنی ایرانی را نش��ان دهم که همیش��ه 
شیفته خارجی ها نباشیم. به نظرم تلویزیون می تواند 

برای تولید این سریال خیلی همراهی کند.
 حلقه اتص�ال آثارتان درباره مهاجرت اس�ت که 
یک جنب�ه از آن نگاه�ی جس�مانی دارد و بخش 
مهم ت�رش می توان�د تحول روحی ف�رد از حالی به 
حالتی تازه باش�د. چرا این جهان بین�ی در آثارتان 

نمود برجسته ای دارد؟
در بوشهر افراد مهاجر را که می دیدم برایم جذاب 
بودند. از طرفی همیشه به تاثیر و تاثری که به عنوان 
یک جهان س��ومی در جه��ان داریم، فکر می کنم. 
همین نسبت با مردمان خارج از کشور را در گذشته 
با تهرانی ها هم داشته ام و همیشه مساله ام این بوده 
که یک بوش��هری چه تناس��بی می تواند در تهران 
داشته باش��د. اصولا آدم جاه طلبی هستم و همین 
باعث کنجکاوی ام برای پیگیری مسائل مختلف از 
جمله مهاجرت شده اس��ت. من نمی خواهم قبول 
کنم یک ایرانی همیشه در موضع واکنشی نسبت 
ب��ه خارجی ها قرار بگیرد. برخی مواقع حتی تردید 
می کنم به جای فیلمسازی ش��اید بهتر بود سراغ 
فعالیت های دیگر می رفتم، مثلا به خودم می گویم 
نکن��د اگر معلم می ش��دم، بهتر بود. همیش��ه این 
دغدغ��ه را دارم که قبل از مرگم آنچه را می خواهم 
پیدا کنم. از این نظر هم به لحاظ روحی و هم فکری 

همیشه دغدغه اینگونه مسائل را دارم.
 همین بیقراری را در کاراکترهای آثارتان بازسازی 
می کنی�د؟ مانن�د آن رفتار جس�ت وجوگرایی که 

»رنجرو« در »تنهای تنهای تنها« دنبال می کند.
عش��ق من س��فر اس��ت و می خواه��م از افکار 
جهانیان آگاه شوم. مانند برخی برنامه خاصی برای 
زندگی دنیوی ندارم. از این نظر س��ال ها در تهران 
خانه ای اجاره کردم و تغییرش نداده ام. در تمام آثارم 
می توانید نخ تس��بیحی پیدا کنید که درباره عشق 
به ایران اس��ت. نمی خواهم از خودم تعریف کنم اما 
سعی می کنم بدون هرگونه شعار به مسائل معنوی 
در فیلم هایم توجه کنم. در زندگی شخصی ام کاملا 
انسانی س��نتی و پایبند به اعتقادات دینی هستم. 
برای همین به عنوان یک آدم معتقد وطن دوس��ت 
و فرهنگ دوست ریگی در کفش ندارم که بخواهم 
مانند برخی ها احتیاط کنم. با این حال با برخی افراد 

کوته بین مواجه می شوم!
حالا اگر شرایط ناگوار فیلمس�ازی باز هم برای تان 
پیش  آید و این بار یکی از دوس�تان از آن طرف آب 
به شما زنگ بزند و پیشنهاد زندگی و کار در خارج از 

کشور را بدهد، چه پاسخی خواهید داد؟
ب��رای زندگی دائم اصلا نمی توانم خارج از ایران 
طاقت بیاورم. شعار نمی دهم اما خیلی ایران دوست 
هس��تم. اصلا زیاد در ته��ران هم نمی توانم بمانم و 
برخی مواقع باید حتما برگردم به بوش��هر و نفسی 
تازه کنم. حالا هم از همان نفسی که از بوشهر آوردم 

دارم اینجا نفس می کشم.
 فک�ر می کنی�د چرا برخی ه�ا به بهان�ه وضعیت 
نامناس�ب کاری وارد ش�بکه هایی مانن�د »ج�م« 

می شوند؟
آدم های درجه چندم به شبکه هایی مانند »جم« 
می روند. برخی افرادی که پیش��نهاد از آنجا داشتند 
را می شناس��م و حت��ی رفقای من هم هس��تند که 
می گویند شرایط درستی در آنجا وجود ندارد. البته 
تلویزیون باید مواظب کنتراست آثار با مخاطب باشد و 
به دلایلی سلیقه ای موجب ایجاد فاصله بیننده نشود. 
برخی نگاه های سلیقه ای به ماهیت سینما و تلویزیون 

ضربه می زند و دلسردی هایی را به وجود می آورد.

اخبار
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مدیران دنبال هوادار سیاسی هستند!

 وظیف�ه من در بهتری�ن حالت این 
اس�ت که بتوانم نگاه جدیدی را در 
آثارم نش�ان دهم. با توجه به اینکه 
من ریش�ه ای مذهبی دارم و خیلی 
عاشق سرزمینم هستم یا به عبارتی 
بهتر خیلی بوشهردوس�ت هستم، 
دنب�ال مس�ائل مهم تری هس�تم و 
شرایط دولت ها برایم فرقی ندارد و 

سعی می کنم راه خودم را بروم

 بازیگران درجه  چندم به شبکه هایی مانند »جم« می روند
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